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بر اساس نظرسنجی های اخیر موسسه تحقیقاتی »Pew research center«، تصور زندگی بدون گشت وگذار 
در پلتفرم شبکه های اجتماعی و فضای مجازی تقریبا غیر ممکن به نظر می رسد. در این اینفوگرافی که خبرگزاری 

ایسنا آن را تهیه کرده، آمار مخاطبان شبکه های اجتماعی در جهان بررسی شده است.

آمارمخاطبانشبکههایاجتماعی

گزارش تصویری

پدرطبیعتایراندرگذشت
»غلامعلی بســکی« معروف به بابا بســکی زاده بهمن ۱۳۱۰ در سبزوار، پزشک و 
هوادار محیط زیســت ایرانی بود. او در ۱۳۴۹ زندگی شهری را رها کرد و به مرور متاثر 
از جهان بینی شعرایی چون مولوی، حافظ و سعدی به طبیعت پناه برد و تبدیل به یک 
گیاهخوار مطلق شد. بسکی معتقد بود که »سلامتی« در واقع هدیه خام خواری به او 
بوده است. بسکی این دغدغه را داشت که افراد با ترک گوشتخواری می توانند از مرگ 
زمین و افزایش گازهای گلخانه ای و نابودی یخچال ها جلوگیری کنند. سبک زندگی 
بســکی در دامان طبیعت نیز طبیعی بود؛ او از صابون برای شست وشوی دستان خود 
استفاده نمی کرد و معتقد بود که محیط زیست پوستم را به هم نمی زنم و خورشید، آب 
و خاک را پاک کننده می دانست. بسکی در  ســال ۱۳۴۵ در رشته طب دانشگاه علوم 
پزشکی تهران صاحب تخصص جراحی زنان شد.  ســال ۱۳۳۱ ازدواج کرد و صاحب 
چهار فرزند و 6 نوه شد. او زندگی خود را وقف طبیعت کرد و بسیاری از اموال خود را نیز 
برای ساخت بیمارستان، مدرسه و مراکز عمومی خیریه صرف کرد. مردم گنبدکاووس 

و فعالان محیط زیست و حوزه حراست از کیان طبیعت در کشور 
اما صبح دیروز با خبــر اندوهناک رحلت دکتر »غلامعلی 
بسکی« پدر طبیعت ایران زمین روبه رو شدند تا طبیعت 
ایران یتیم شود. کســی که می گفت؛ »غم نابودی مادر 

اصلی تمام مخلوقات یعنی کره زمین آنچنان مرا مغموم کرده 
که لحظه ای از این غم فراغت نــدارم.« در واقع فقط مرگ 
توانست او را از این غم رها کند. پیکر این دوستدار طبیعت 

و محیط زیست پس از تشــییع در گنبدکاووس، روز 
جمعه آتی از ساعت ۱۴ از مقابل بیمارستان موقوفه 

بســکی واقع در خیابان آیت الله طالقانی)ره( در 
 دامان طبیعت در روســتای »تنگراه گالیکش« 

به خاک سپرده خواهد شد. 

مهدیحاجتیمیماند
چند روزی است که ماجرای معرفی جایگزین برای مهدی حاجتی، عضو شورای 
شهر شیراز که در زندان به ســر می برد، داغ شده  است. این طور به نظر می رسد که 
حاجتی درحالی که هنوز هم جرمش به روشــنی اعلام نشده، قرار است جایش را 
به عضو  علی البدل شورای شهر شیراز بدهد. این خبر را  یکشنبه شب، محمدرضا 
امیری فرماندار     شیراز اعلام کرد و گفت: »معرفی  جایگزین برای اعضای شورای شهر 
فرآیندی قانونی دارد و اگر به هر دلیلی یکی از اعضا حداکثر دو ماه در جلسات شرکت 
نکرده  و غیبت داشته باشد، شورا موظف اســت که این مورد را به فرمانداری اعلام 
کند.« کمی بعد حتی تاریخ معرفی عضو علی البدل هم  اعلام شد، اما اعضای شورای 
شهر شیراز در نامه ای به فرماندار خواستار لغو مراسم معارفه عضو علی البدل شورای 
شهر شدند و  رئیس شــورا هم اعلام کرد که غیبت حاجتی هنوز به دو ماه نرسیده 
است. از طرفی بعضی از چهره ها هم خبر از تلاش برای لغو  این جایگزینی می دهند. 
مثلا حجت نظری، عضو شورای شهر تهران در واکنش به حذف مهدی حاجتی از 
شورای شهر شــیراز  گفته: »ما از طریق شورای عالی استان ها پیگیر موضوع آقای 
حاجتی هستیم، اما دولت و دستگاه قضا باید به صورت جدی به این  ماجرا وارد شود.« 

نظری همچنین توضیح داده که محمد مقدری، یکی دیگر از اعضای شورای شهر 
در اصفهان نیز در همین وضع قرار دارد که  یکی از موارد حکم او، حمایت از مهدی 
حاجتی بوده است. او همچنین اضافه کرده که دولت و دستگاه قضا به این موضوع 
 وارد شود. در مورد پرونده ســپنتا نیکنام نیز تا زمانی که دولت و دستگاه قضا وارد 

نشدند، حل نشد .
پیشتر، پروانه مافی و قاسم میرزایی نیکو، دو تن از اعضای کمیسیون شوراها از 
ورود کمیسیون اصل ۹۰ به موضوع خبر داده  بودند.  علاوه بر این، حسین جعفری، 
رئیس شورای اسلامی شهرستان شیراز خواستار رسیدگی مسئولان استانی به وضع 

 حاجتی و رایزنی با مقامات قضائی برای حل مسأله او شده بود. 

چهره

ذره بین

شهروند| قرار است تهران صاحب دریاچه ای دیگر شود. 
دریاچه ای که این بار نه در اطراف شهر بلکه در  مرکز آن قرار 
دارد؛ در اراضــی عباس آباد. آن طور کــه اخبار می گویند در 
ادامه تکمیل پروژه های درحال  ســاخت اراضی عباس آباد، 
دریاچه ای با مســاحت ۲۵ هزار متر مربع هفته آینده افتتاح 
خواهد شد و البته  این درحالی است که از چند و چون ساخت 
این دریاچه، نحوه آبگیری و ســایر موارد هنــوز خبری در 
 دست نیست. ساخت این دریاچه اما بسیاری را یاد نخستین 
دریاچه تهران در چیتگر انداخته است.  دریاچه ای که هرچند 
سابقه طرح ساخت آن به تدوین نخستین طرح جامع شهر 
تهران در ســال ۱۳۴۷  بازمی گردد، اما ســاختش به دلیل 
محدودیت های فنی و بودجه ای تا ســال ها مسکوت ماند   و 
درنهایت سال 89  کلنگ آن زده و  سال 1392 هم افتتاح شد. 
پس از افتتاح اما نقدها به ساخت دریاچه شهدای خلیج فارس 
 کم نبود. از بد بو بودن دریاچه گرفته تا پر شدن آن با فاضلاب 
و غوطه خوردن قورباغــه در آن به جای  ماهی. نقد دیگر هم 
درباره جانمایی اش بود. این که اصلا در این منطقه نباید چنین 
دریاچه ای شــکل  می گرفت و البته حدود 80 درصد آب آن 
هم از محل رودخانه کن تهیه می شود. چرا که این 80 درصد 
 حق آبه دشت تهران است و با این کار به خشکی این دشت و 

ایجاد تبعات بعد از آن دامن زده  شده. 
  حالا ساخت دریاچه در مرکز شهر نگرانی بسیاری را برای 
دوستداران محیط زیســت ایجاد کرده.  دریاچه ای که هنوز 
مشخص نیست آب آن قرار اســت از کجا تأمین شود. تورج 
فتحی، کارشناس منابع  آب و معاون پیشین دفتر آب و خاک 
سازمان محیط زیست به »شــهروند« می گوید ماجرا بسیار 
پیچیده است  و نباید از کنار آن به آسانی گذشت: »پرسش من 
این است که در کدام منطقه تهران آب مازاد داریم که  می توان 
با آن دریاچه مصنوعی ساخت؟ ساخت دریاچه در تهران هیچ 
توجیهی ندارد.« او می گوید شهری  مانند تهران مشکل کمبود 

آب شرب دارد و برای تأمین آب شرب سدها کفاف نمی دهند 
و سازمان های  مربوطه مجبورند از آب های زیرزمینی استفاده 
کنند. »در زمینه کشــاورزی که وضعمان بدتر است. محل 
 تامین آب کشاورزی قنات ها و چاه ها هستند که بخش عمده 
در جنوب تهران اســت، اما می دانید که در  شهریار نشست 
زمین داریم و این نشست به جنوب غرب و بیش از آن توسعه 
پیداکرده که علت اصلی اش  هم بیابان زایی و بهره برداری بیش 

از اندازه از آب های زیرزمینی است.« 
فتحی می گوید که درحال حاضر شــهرداری تهران 500 
حلقه چاه غیرمجاز دارد که وزارت نیرو آنها را حفر  کرده و برای 
آبیاری فضای سبز و معابر استفاده می شود   و این هم مشکلی 
است بر مشــکلات دیگر آب در  این شهر. حالا در این وضع از 
کجا می توان آب مازاد برای ســاخت دریاچه داشت »بعضی 
از مدیران  گمان می کنند وقتــی در بعضی مناطق آب های 
زیرزمینی بالا آمده این یعنی آن که در این مناطق سفره آب 
 وجود دارد و می توان از آن استفاده کرد. این درحالی است که 
این تصور اشتباهی است و ماجرا از  این قرار است که شهروندان 
فاضلاب هایشان را به چاه های جذبی می فرستند و زمانی که 
فاضلاب همه  شهر در مدار قرار گیرد، دیگر شاهد چنین اتفاقی 
نخواهیم بود. این اتفاق باعث می شــود در بعضی از  مناطق 
آب بالا بیاید. درحالی که این آب ها مقطعی است و سفره آب 

زیرزمینی هم نیست.«  
او به دریاچه جدید اشــاره کرده و می گوید که این دریاچه 
در تپه های عباس آباد اســت و این تپه ها ســفره آب  ندارد، 
بلکه برای پر کردن آن باید از نقطه دیگر چاه حفر کنند و آب 
بفرستند. نکته ای که همچنان وجود  این دریاچه و این طرح 
را با اما و اگرهای فراوان مواجه می کند. طرحی که توجیهی 
علمی و  محیط زیســتی برایش وجود ندارد و صرفا می تواند 
 بیش از پیش شرایط زیســت محیطی شهر و وضع آب  آن را

 به خطر بیندازد. 

 ساخت دریاچه ای مصنوعی در تپه های عباس آباد 
نگرانی های بسياری ایجاد کرده است

پایتختشهرپرآبیبود
ومانمیدانستیم

    معاون پيشين آب و خاک در گفت وگو با »شهروند«:   پرسش من این است که در کدام منطقه تهران
 آب  مازاد داریم که می توان با آن دریاچه مصنوعی ساخت؟ ساخت دریاچه در تهران هيچ توجيهی ندارد

  چندی پیش از طرف خانه شاعران پیشنهادی مبنی بر تغییر نام برخی گذرگاه های شهر در مناطق 
1 و 3 شهرداری تهران از جمله خیابان ها و کوچه های منتهی به باغ خانه شاعران و نام گذاری با اسامی 
شاعران مطرح معاصر داده شد که پس از بررسی در کمیسیون نامگذاری شورای شهر تهران، 
محمدجواد حق شناس از تصویب این موضوع خبر داد. سرانجام پس از گذشت کمتر از سه ماه، بسیاری 

از خیابان ها و کوچه های منتهی به خانه شاعران به نام اهالی مطرح شعر معاصر نام گذاری شد. )ایسنا(

رالی  تور شهری وسیله های نقلیه تاریخی، صبح روز گذشته توسط کانون جهانگردی و اتومبیلرانی 
جمهوری اسلامی ایران از کاخ نیاوران آغاز شد و در سازمان میرات فرهنگی و گردشگری پایان یافت. 

)مشرق(

  کار نیک میوه فروشی که در مغازه اش دیوار مهربانی درست کرده تا کسانی که تمایل دارند با 
اهدای میوه به نیازمندان به آن ها کمک کنند. )مشرق(

معاون گردشگری از رفع ممنوعیت ورود و تردد موتورسیکلت های بالای 2۵۰ سی سی و 
خودروهای بالای 2۵۰۰ سی سی برای گردشگران خارجی در ایران خبر داد. )ایسنا(
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سخنگوی دولت با تاکید بر این که دولت قائل به نگاه امنیتی به سازمان های مردم نهاد نیست، گفت: »دولت دیدگاه خود 
را در زمینه پرونده بازداشت شدگان محیطی زیستی اعلام کرده است؛ اما تصمیم نهایی با قاضی محترم و قوه قضائیه است 
که تشخیص بدهند موضوع چگونه است.« علی ربیعی دیروز در نشست خبری گفت: »این اقدام با حکم قضائی انجام 
گرفته است اما قطعا دولت از امنیت سازمان های مردم نهاد در حوزه هایی چون خیریه و محیط زیست و... حمایت می کند. 
دولت قائل به نگاه امنیتی به سازمان های مردم نهاد نیست.« ربیعی گفت:  »دولت با هر نوع نگاه امنیتی به این سازمان ها 
مخالف است و همه تلاش خود را برای اینکه تصمیم عادلانه ای بر اساس استانداردهایی که از تعریف جاسوس وجود دارد 

به کار می گیرد.«

سخنگوی دولت: 

دولتقائلبه
برخوردامنیتی
باسمنهانیست
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آبگرمکن ، یخچال ، فریزر، 
اجاق گاز و اشيای بلند و 

بسيار سنگين  باید با بست یا 
تسمه های مناسب به کف و 

دیوار منزل محکم شوند.

ادامه درصفحه یک|  سرهنگ پاشایی تصریح کرد: »بر 
اساس قانون جرایم رایانه ای مصوب  سال ۱۳۸۸، هر فردی به 
هر طریقی که در فضای مجازی به دیگری توهین کند، مجرم 
تلقی می شود و پس از ثبت شکایت به پرونده رسیدگی خواهد 

شد.«
آن چه از قول معاون اجتماعی پلیس فتا نقل شده اگرچه 
تازگی ندارد و قبلا هم گفته شده، اما همچنان یکی از نیازهای 
فضای مجازی است. موضوعی که همچنان باعث نارضایتی 
عموم است و تا همین حالا هم برای پرداختن به آن دیر شده 
است. در مورد این تاکید سرهنگ پاشــایی اما چند نکته را 

می توان به اختصار اشاره کرد.
یک- توقع عمومی این است که در چنین مواردی قانون 
همه را به یک چشم ببیند و برخوردها براساس این که فرد مورد 
اهانت واقع شده چه کسی است، شــل و سفت نشود. امروزه 
بسیاری احســاس می کنند که شهروند درجه یک نیستند، 
خودی نیســتند یا به دلایل مختلف قانــون را حامی خود 
نمی بینند. در عوض این تصور هم وجود دارد که قوانین سخت 
برای عده ای منعطف می شود، یعنی اگر عده ای می توانند برای 
مدت طولانی تخلفات مالی داشته باشند، اگر عده ای با تکیه بر 
جایگاه یا روابط شان می توانند به فسادهای بزرگ دست بزنند، 
برای جامعه این احساس به وجود می آید که اینها از مصونیتی 

بهره می برند که شامل بقیه نمی شود.  اگر پسرخاله یک مقام 
می تواند برای ســال ها به جرایم سنگین خود ادامه دهد، اگر 
یک متخلف میلیاردی، در عین داشتن پرونده، می تواند بدون 
گرویی لازم و بدون ممنوعیت های رایج اموال خود را بفروشد 
و از کشور خارج شود، به این گمان دامن می زند که به عده ای 
با اغماض و مهربانی نگاه می شود. در این وضع تاکید بر قانون 
جرایم رایانه ای هم تاثیر لازم را نخواهد داشت. طبیعی است 
که باز هم عده ای با بدگمانی فکر کنند این قانون به آنها سخت 

خواهد گرفت و به عده ای نه.
دو- درحالی که بسیاری از رسانه های رسمی و عمومی از 
دایره شمول قوانین کنار می مانند و کسی جلودارشان نیست، 
انتظار این که در فضای مجازی بتــوان عادلانه برخورد کرد، 
سخت است. رسانه ملی در همین ایام اخیر به مسئولان درجه 
اول کشور بی احترامی کرده و اتهامات سنگین زده، اما نیازی به 
پاسخگویی ندیده و حتی اجازه واکنش به مظلوم واقع شدگان 
را نداده. یکی از مدیران شبکه های تلویزیونی علنا اعلام می کند 
که قرار است در رسانه اش به بخشی از هنرمندان حمله کند 
و به کســی اجازه دفاع از آنها را نمی دهد. رسانه ای که پولش 
را از مردم می گیرد و باید به همه مردم تعلق داشــته باشد. در 
همین ساعات گذشته برای حمله به رئیس جمهوری بخشی از 
سخنان قدیمی و خاص او بارها پخش شده و انتقادها منعکس 

نشده است. به گفته یکی از وکلا برای مدیرمسئول یک روزنامه 
بارها بابت توهین و اتهام زدن به افراد پرونده باز شــده، اما به 
نتیجه نرسیده است. در این شرایط ممکن است قانون جرایم 
رایانه ای هم شــامل حال عده ای نشود. کاش مراجع قانونی و 
قضائی در حرف و در عمل نشان می دادند که برایشان توهین به 
یک سلبریتی و فعال اجتماعی و افراد بیرون از دایره خودی ها 

همانقدر جرم است که توهین به خودی ها.
سه- تازه همه اینها در شرایطی است که امکان پیدا کردن 
و برخورد با مجرمان وجود داشته باشــد. در فضای مجازی 
که میلیون ها کاربر با نام غیرواقعی فعالند و از هیچ رفتاری ابا 
ندارند، چطور می شود به جرم شان رسیدگی کرد. وقتی زیر 
یک پست اینستاگرامی هزاران نفر فحاشی می کنند، چطور 
می شود همه شــان را گرفت. کانال های ورزشی و هواداری را 
تصور کنید که علنا به تیم های رقیب و به بازیکنانش فحاشی 
می کنند، اما چند ســاعت بعد پستی رســمی و سفارشی 
هم می گذارند تا مشــخص شــود قابل شناخته شدن و در 
دسترس اند. وقتی به این ادمین های اغلب نوجوان اجازه داده 
می شود چنین فضای مسمومی ایجاد کنند و با آنها برخوردی  
و حتی ترمزشان کشیده نمی شود، چرا باید یک کاربر گمشده 
در لایه های فضای مجازی، بابت انتشار زشت ترین توهین ها 

باکی به دلش راه بدهد.
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